
 

         
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Prosinec 2007                                                                                        Sudický zpravodaj č. 4/2007 
Slovo starosty: 

 
Vážení spoluobčané, 
 
blíží se konec roku 2007. Čeká nás ještě plno práce - sestavení rozpočtu na rok 2008, vyhláška o 
místním poplatku za likvidaci odpadů, inventarizace a další úkoly. Jeden z těch úkolů je příprava 
analytických podkladů pro územně plánovací odbor v Kravařích, na kterém se na OÚ horečně 
pracuje, aby byl splněn termín. Jeden z bodů bylo i zmapování dešťové kanalizace v naší obci, 
které jsme prováděli v sobotu 3.11.2007. Všem občanům, kteří nám pomáhali, upřímně děkuji. 
     Jak jste si již určitě všimli, ulice Třebomská je konečně hotová, proběhlo položení asfaltového 
koberce, dokončení povrchových úprav, vyznačení a nástřik nového přechodu pro chodce a jak 

jsem již na těchto místech psal,  máme naší obec o jednu ulici krásnější a bezpečnější. 
     Hned po dokončení ulice Třebomské se podařilo SÚS Opava provést opravu komunikace Sudice Třebom, takže 
teď se dá jet po krásné nové cestě až do Třebomi. 
     O prázdninách provedli zaměstnanci OÚ opravu chodníku před školou, není to oprava konečná, ale jen dočasná, 
ale určitě je to lepší než to bylo. 
     V měsíci září nám firma Dominotrans Opava provedla značení ulic a osazení nových dopravních značek „Stop“. 
      Byly přiděleny dva volné byty, byt v základní škole byl přidělen p. Michaliskovi a druhý byt v bytovce č.38 paní 
Wolfové. 
     V měsíci říjnu navštívil naší obec cirkus Pacifik a určitě to bylo příjemné zpestření odpoledního programu nejen pro 
děti, ale i pro dospělé. 
     Firmou Střechy Kubjatko byla provedena rekonstrukce střechy bytovky č.38 včetně komínů a hromosvodů. 
     Od září letošního roku probíhá na ulici Stiborské rekonstrukce mostu vedle domu pana Šarši, most je majetkem 
Ředitelství silnic a dálnic a oprava probíhá pod jejich záštitou. 
     Jednotce dobrovolných hasičů byl pořízen systém Pelig na hromadné svolávání prostřednictvím SMS zpráv, takže 
i když nebudou doma nebo v naší obci, dostanou SMS zprávu o tom, že je poplach nebo výjezd. 
     Dne 1.1.2008 bude naše republika zařazena do Schengenského prostoru. Co to pro nás znamená – znamená to 
defakto to, že státní hranice s Polskem přestane existovat, každý z nás bude moci projít do Polska kdekoliv, měl by 
ovšem respektovat různé polní cesty a neměl by chodit zemědělcům po úrodě. Na hraničním přechodu nebudou 
žádné kontroly, autem bude možné přejet všude tam, kde nám to dopravní značky dovolí, znamená to, že na 
některých komunikacích do Polska budou omezující dopravní značky. Bývalý hraniční přechod Sudice – Sciborzyce 
Wielkie bude osazen dopravní značkou zákaz vjezdu všech vozidel. Tato komunikace je ve vlastnictví 
Moravskoslezského kraje, Správy a údržby silnic a dokud nebude provoz na ni bezpečný, bude tam zákaz vjezdu.  No 
a v neposlední řadě si musí každý z nás uvědomit, že když půjdeme třeba jen na procházku do Polska, musíme mít u 
sebe platný cestovní doklad, to znamená občanský průkaz nebo cestovní pas.  

 
     Milí spoluobčané,  
 
jelikož se blíží závěr letošního roku přeji vám hodně domácí pohody, šťastnou ruku při výběru 
vánočních dárků, na vánoční stůl kapra bez kosti a na Silvestra přípitků dle libosti.  

  
  
                                                                                                                    Petr Halfar, starosta 

 

www.obec-sudice.cz 
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Usnesení 9/1 - Zastupitelstvo obce Sudice určilo: 
Ověřovatelé zápisu z 9. zasedání Zastupitelstva obce 
Sudice konaného dne 22.10.2007: 
Ing. Emil Josefus, p. Pavel Plachtzik 
Usnesení 9/2 - Zastupitelstvo obce schválilo: 
Program 9. zasedání Zastupitelstva obce Sudice 
rozšířený o body dle zápisu v různém 
Usnesení 9/3 - Zastupitelstvo obce Sudice zvolilo:  
Členy komise pro vypracování návrhu usnesení ve 
složení: p. Radek Havala – předseda , p. Vilém Mikluš 
– člen, p. Ing. Milan Černohorský – člen 
Usnesení 9/4 - Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí:  Zprávu o plnění úkolů z 8. jednání 
Zastupitelstva obce Sudice konaného dne 27.08.2007 
Usnesení  9/5 – Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Přemístění Mateřské školy z adresy 
Sudice, Na Angru čp. 99 do prostorů Základní školy na 
adrese Sudice, Hlavní čp. 78. 
Usnesení 9/6 - Zastupitelstvo obce Sudice ukládá: 
Starostovi obce projednat s Ing. arch. Karlem 
Komárkem rozsah projektové dokumentace včetně 
finančního rozpočtu a cenové nabídky na zpracování 
projektové dokumentace a to variantně jednak za 
vypracování projektové dokumentace a jednak za 
vypracování projektové dokumentace až do fáze 
stavebního povolení.  
Usnesení 9/7 - Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí: 
Hospodaření obce Sudice se stavem k 30.09.2007 vč. 
zůstatků na BÚ, FRB a úvěrových účtech: 
 Příjmy ve výši  5,088.000,00 Kč, tj. 93 % 
 Výdaje ve výši 4,478.700,00 Kč, tj. 67 % 
Usnesení 9/8 - Zastupitelstvo obce Sudice bere 
na vědomí:  Informaci starosty o provedeném 
přezkoumání hospodaření obce Sudice za období do 
30.09.2007, provedenou Krajským úřadem 
Moravskoslezského kraje Ostrava. 
Usnesení 9/9 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo:    Rozpočtové opatření č. 3/2007:  
1337 – poplatek za likvidaci kom.odpadu- překročení o 
32.000,--Kč o tuto částku povýšit 3722 5169 sběr a 
svoz komunálního odpadu 
1343 – poplatek za užívání veřejného prostranství – 
překročení o 22.000,00 Kč o tuto částku povýšit 2212 
5171 asfaltování Skanska 
1361 –  správní poplatky – překročení o 10.000,00 Kč, 
o tuto částku povýšit 2212  5171 dopravní značení 
3722 2111 – sběr a svoz komunálního odpadu (cena 
pro firmy a odvoz na skládku) – překročení o 
57.000,00Kč, o tuto částku povýšit 3722 5169 sběr a 
svoz komunálního odpadu 
6171 3111 – příjmy z prodeje pozemků – překročení o 
42.000,00Kč, o tuto částku povýšit 6112 zastupitelstvo 
obce 
4116 – příjmy z Úřadu práce 151.047,00Kč, o tuto 
částku povýšit platy zaměstnanců 6171 5011 
2460 - splátky půjčených prostředků od obyvatelstva 
90.000,00 Kč, o  částku  25.000,00 Kč povýšit  2212 
5171 dopravní značení, o 27.000,00 Kč povýšit  6402 

5364 finanční vypořádání (vrátka volby), o 38.000,00 
Kč povýšit 3745 péče o vzhled obce a veřejnou zeleň 
3611 2141 – příjmy z úroků od občanů  15.000,00 Kč,  
o tuto částku povýšit 3722 5169 sběr a svoz 
komunálního odpadu 
6310 2141 – příjmy z úroků ČS a.s. 15.000,00 Kč,  o 
tuto částku povýšit  6171 5362 platby daní a poplatků 
Usnesení 9/10 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo:   Aby starosta obce po předchozím 
projednání s předsedy finančního a kontrolního výboru 
prováděl bez omezení rozpočtová opatření s tím, že 
rozpočtová opatření schválená starostou budou 
předložena ke schválení na nejbližším zasedání 
zastupitelstva obce.  
Usnesení 9/11 - Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí:   Informaci starosty o činnosti místních 
samospráv ČR a SMO ČR ve věci podpory obcí a 
měst proti daňové diskriminaci. 
Usnesení 9/12 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo:   Příspěvek ve výši 10,00 až 15,00 
Kč/obyvatele/rok na pokračování možnosti mediální 
prezentace v rámci vysílání hlučínské internetové 
televize na rok 2008 v rámci projektu Sdružení obcí 
Hlučínska. 
Usnesení 9/13 -  Zastupitelstvo obce Sudice 
neschválilo:   Účast obce Sudice v projektu 
„kamerový systém v obcích“ v rámci Svazku obcí 
mikroregionu Hlučínsko – západ  
Usnesení  9/14 -  Zastupitelstvo obce Sudice 
ukládá: Starostovi obce získat nabídky 
zpracovatelských firem, které se zabývají zpracováním 
žádostí o dotace z fondů Evropské unie a předložení 
jejich referencí a úspěšností.  
Usnesení  9/15 -  Zastupitelstvo obce Sudice 
stanoví:   Podle § 102 odst. 2 písm. j) a v souladu s § 
102 odst. 4 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, 
v platném znění, počet  7 zaměstnanců obce včetně 4 
zaměstnanců zaměstnaných na dohodu o provedení 
práce v obecním úřadu s účinností od 01.11.2007.  
Usnesení 9/16 - Zastupitelstvo obce bere na 
vědomí:    Informace starosty o zpracování územně 
analytických podkladů pro územní plán obce. Na 
základě poskytnutí těchto údajů zřizuje komisi pro 
zmapování stávající dešťové kanalizace v obci Sudice 
ve složení: Petr Halfar, Antonie Vavrová, Antonie 
Hladíková, Ing. Emil Josefus  
Usnesení 9/17 - Zastupitelstvo obce odmítlo: 
Žádost fa Gypstrend s.r.o. Kobeřice stát se 
opatrovníkem ve věci polských pozemků na k.ú. 
Sudice, jejichž majitele nelze dohledat. 
Usnesení 9/18 - Zastupitelstvo obce schvaluje: 
Cenu nájmu bytu v bytovém domě Náměstí čp. 38 
v Sudicích ve výši 1500,00 Kč/měsíčně.   
Usnesení 9/19 - Zastupitelstvo obce bere na 
vědomí:   Informace podané starostou obce v bodě 
různé a diskuse. 
           Petr Halfar, starosta, v.r. 
                                     Ing. Emil Josefus, ověřovatel, v.r. 
           Pavel Plachtzik, ověřovatel, v.r.
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Slovo starosty: 
 

Vážení spoluobčané, 
za několik málo týdnů nám skončí rok 2007. Jak již jsem na těchto místech v letošním roce 
několikrát připomínal, zdá se být letošní rok nějaký hektický. Všechno rychle ubíhá. Jak skončilo 
léto, trochu se proměnilo počasí, přišel krátký podzim a hned za ním zima a nevlídné počasí. Tak 
jak tomu bývá každý rok, přináší nám podzim nejen konec léta, ale i podzimní práce. Sklizeň 
zbylé úrody, rytí a orání zahrad a samozřejmě úklid spadaného listí. Toto je u nás v obci doba, 
kdy by někteří naši spoluobčané nejraději nechali vykácet většinu stromů v naší obci jen proto, 

aby nemuseli uklízet spadané listí. Ano, je to všechno hezké, já vím, že každý chce mít kolem svého domu pořádek a 
uklizeno, ale to přece není všechno. Vždyť jen pohled na spadané listí je zajímavý a hezký, kolik lidí se vydává na 
podzim do lesů jen pro pár krásných pohledů na rozmanitou podzimní přírodu. Ale nejde jen o krásné podívání. Každý 
z nás přece dobře ví, co pro nás příroda znamená a že bez přírody by nebyl ani člověk, proto bychom se k přírodě 
podle toho měli chovat. Těch pár stromů, co nám v naší obci zbylo, bychom si měli chránit. Sami vidíte, co se děje 
s lipovou alejí na ulici Ratibořské, kdysi chlouba naší obce, dnes prosychající alej. Další nešvar viz níže - břízy 
u německém památníku na Ratibořské. A to je jen vrchol ledovce. Já vím, že někdy musí starý strom ustoupit těm 
mladším, je to jako u lidí, někdy je třeba nebezpečné větve ořezat a les pročistit. Ale pořád bychom měli být vděčni za 
každý zdravý strom a za každý, který vykácíme bychom měli několik mladých stromků zasadit. Proto bych vás 
všechny poprosil o trpělivost při úklidu spadaného listí a zároveň vám za to poděkoval. Já mám k chování lidí 
v přírodě jedno takové motto: Lidé chovejte se jako zvířata -  tiše a plaše.   

                                                                                               Petr Halfar, starosta          
      

Poděkování lidem, organizacím i firmám za práci pro obec i spoluobčany 
 

Stejně jako v minulosti pomáhala řada lidí, spolků i firem obci při údržbě obce i při pořádání různých akcí. 
Proto obec Sudice děkuje: Spoluobčanům  

- za zametání a úklid místních chodníků a cest 
- za údržbu veřejné zeleně a veřejného prostranství 
- za hlášení poruch na obecním majetku (veřejné osvětlení, chodníky, kanalizace…) 
- AVZU za pořádání střeleckého závodu memoriál Reného Vitáska 
- hasičům za brigády na ulici Třebomské 
- Chrámovému sboru za reprezentaci farnosti na setkání chrámových sborů v Hněvošicích 
- paní D. Klingerové, firmám Automax, Elba, zámečnictví Deutsch, zemědělská farma Rohov, CETA Kobeřice 

za celoroční spolupráci při údržbě a opravách v obci 
- všem zájmovým organizacím a spolkům v obci za spolupráci 
- všem, na které jsme zapomněli 

                                        Petr Halfar starosta 
 

Nevěříte? Ano, je to v Sudicích u památníku z 1. světové války na Ratibořské ulici.
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Asi někomu vadí vzrostlé stromy, ty možná ne, ale jejich padající listí, nebo nemá rád přírodu. Jinak si nejde vysvětlit čin, který 
někdo spáchal u Památníku z 1. světové války na Ratibořské ulici, kde stojí tři vzrostlé břízy.  Dvě jsou podřezané kolem dokola, 
jak je patrné z obrázků a jedna bříza je již úplně suchá. Důvodně se lze domnívat, že ji někdo pomohl. Je málo, že usychá krásná 
lipová alej na Ratibořské ulici, tak se najdou i takoví lidé, kterým není líto poškodit stromy, které rostou desítky let. Nebuďme 
lhostejní k našemu životnímu prostředí. I když bydlíme na vesnici, máme zde méně zeleně, než obyvatelé ve městech. Stromy 
nejenže pohlcují skleníkový plyn oxid uhličitý, ale pomáhají také zvládat následky klimatických změn – čelit srážkám či naopak 
delším obdobím sucha.  
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Z obecní kroniky 
 
V každém čísla našeho zpravodaje se budete moci seznámit s úryvky naší obecní kroniky. Dnes Vám přinášíme 
pokračování o historii Arendy (zájezdního hostince) v Sudicích. 
 
Z historie Arendy v Sudicích 
Pokračování z minulého čísla o tom, jaký význam měla v minulosti Arenda (zájezdní hostinec) pro obec Sudice. 
1.Výhodná poloha 

Obec měla kdysi velice výhodnou polohu, protože se zde na náměstí křižovaly dvě důležité cesty. Jedna 
vedla z Prahy přes Opavu, Sudice a Ratiboř do Krakowa; druhá pak z Vídně přes Brno, Ostravu, Hlučín, Sudice a 
Glubczyce do hlavního města Slezska, do Vratislavi. Proto byl také po několik století nejživějším a nejrušnějším 
objektem v okolí zájezdní hostinec na náměstí, zvaný Arenda. Byl centrem společenského života, místem setkání 
pivařů, ale také kočích, vozků a cestujících, mezi kterými se objevovali dokonce císařové, knížata a jiné významné 
osobnosti. Knížecí sídla Opavu a Ratiboř spojovaly v dávných dobách dvě cesty podobné délky – jedna vedla přes 
Jakartovice, Hněvošice, Sciborzyce, Sudice, Samborowice a druhá přes Chlebičov, Kobeřice, Strahovice, 
Krzanowice, Bojanow. Tato vedla více zalesněnou krajinou, takže byla v zimě a za nepříznivého počasí hůř sjízdnější. 
Z tohoto důvodu byl kdysi daleko větší provoz na první trase, která vedla přes Sudice. Nicméně údržba silnic až do 
18. století spadala mezi povinnosti feudálů, takže stav obou cest byl většinou špatný. 
 Město, později městečko, bylo po několik století důležitým bodem tranzitního obchodování mezi Maďarskem, 
Moravou a Polskem. Autor popisu opavského knížectví z počátku 19. století psal: „Už počátkem 13. století vidíme 
opavské obchodníky zabývající se koupí a výměnou zboží se sousedními národy. Vozili suroviny do Maďarska  jako 
např. olovo, železo a vysoce kvalitní modřínové dřevo, a také med a pivo. Toto zboží pak měnili za víno, sůl, plátno, 
měď a kožedělné výrobky. S tímto tovarem objížděli trhy v Polsku, odkud zpět dopravovali med na zpracování na 
medovinu a kožichy (F. Ens – Geschichte des Herzogthums Troppau zum ersten Male bearbeitet, Wien 1835).  
Opavští a severomoravští kupci samozřejmě cestovali do Polska hlavně přes Sudice a Ratiboř. 
 Ještě v první polovině 19. století  leželo městečko na využívané obchodní cestě mezi Pruskem a Rakouskem. 
Celé kolony těžkých vozů  transportovaly uhlí z horního Slezska na jih a zase naopak břidlici z Rakouska na sever. 
Současně se vznikem železnice v regionu provoz na cestách na této trase postupně slábnul a následně dokonce 
upadl, což velmi uškodilo rozvoji Sudic. 
  
Vznik Arendy 
 O vzniku zájezdního hostince nemáme žádné informace, ale pravděpodobně je spojen s počátky města, 
poněvadž podle nejstarších odkazů byl situován vždy ve středu náměstí, v centru města, na místech, kde by 
normálně měla stát radnice. Těžko bychom přece uvěřili tomu, že teprve po několika staletích existence města bylo 
nalezeno místo pro krčmu. O středověkých kořenech městské hospody svědčí též dohoda ze dne 29. března roku 
1788 uzavřená mezi obcí Sudice a vlastníky panství, bratry barony von Henneberg, kde mimo jiné můžeme číst: 
„Poněvadž Sudická obec vlastnila od pradávna pivovarský urbář týkající se obce Sudice střídavě s prodaným 
panstvím (P. Wilpert: Zauditz – Historisch- topographisch-statistische Beschreibung des Ortes, Band I Teil 2, Berlin 
1995).  
 Jestliže v 18. století byl pivovarský urbář označován za pradávný a Arenda byla od počátku pobočkou tohoto 
urbáře, pak z toho plyne závěr, že zde městská krčma, která měla pivovarnická a lihovarnická privilegia musela 
existovat už od středověku. 
Jako v každém městě, tak zřejmě i v Sudicích, měli velkoměšťané od počátku privilegium vaření piva a pálení kořalky, 
což bylo svázané s vlastnictvím nemovitosti. Jako všude, tak pravděpodobně i tady v prvním období existence města 
vařili jeho obyvatelé pivo ve vlastních domech podle tzv.: „Bierřádu“ – čili pivního řádu. Později vznikl nevelký 
celoměstský pivovar a lihovar, které existovaly do druhé poloviny 19. století. 
 
Vážený hostinský 
 Obci vyplývaly z pivovarnického práva patrně velké vlivy, když procesní listiny z počátku devatenáctého 
století ukazují na to, že hlavní příčinou rozdělení panství v Sudicích byly spory na pozadí zisků z pivovarnického a 
lihovarnického privilegia. Stav financí obce prostě záležel na úspěchu výčepu městského piva a vodky v Arendě  a v 
hospodách a krčmách města a okolních vsích. 
 Proto je taky srozumitelným fakt, že když během napoleonských válek nastala krize pivovarnictví a městečko 
se dostalo do finančních problémů, městský úřad nebyl schopen v roce 1824 vrátit církvi 1080 florentinů půjčených 
v letech 1733 – 1770. Akcionáři městské Arendy, ti jenž využívali pivovarský a lihovarský urbář, byli hlavně 
velkoměšťané a oni byli také nejdůležitějšími plátci městských daní (Adamek: Die Arrende von Zauditz, v: Unsere 
Heimat, Jahrgang 1925 č. 7).  
Privilegium pivovarnictví a lihovarnictví opravdu poskytovalo velké příjmy. Několik let po připojení Sudic k Prusku bylo  
            Pokračování na str. 5 
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v obci podle daňového katastru z roku 1748 třicet velkoměšťanských nemovitostí. Jejich počet byl dost stálý, ale 
majitelé se často měnili. Z koupě nemovitosti 45 Andreasem Pluszkem vyplývá, že její pivovarský urbář byl oceněn na 
237 tolarů, 10 stříbrných grošů a 4 feniky ročně; urbář lihovarský na 41 tolarů, 28 stříbrných grošů a 8 feniků. 
Z různých koupí se dále dovídáme, že pivovarské a lihovarské privilegium, protože přinášelo velké zisky, bylo 
prodáváno samostatně a ne s ostatními částmi práv náležících k nemovitostem. 

Z majitelů Arendy je nám nejlépe znám otec plodného a kdysi populárního spisovatele Maxe Ringa, který vedl 
krčmu od napoleonských válek až do roku 1840. Ke konci života spisovatel ve svých vzpomínkách charakterizoval 
otce takto: „I když mu nechyběl smysl pro obchod, tak jej to ale více táhlo k rolnictví. Měl v nájmu velký statek a kromě 
toho lihovar, pivovar a zájezdní hostinec (M. Ring: Erinnerungen, Berlin 1898). Dále vzpomínal, že tzv. hospodářství 
se skládalo z „velké budovy s chlévy, stodolami a velkým sadem“, kde se v létě cpal višněmi, jahodami, rybízem a 
angreštem a na jaře pak „skvělým ovocem, obzvláště jistým druhem hrušek, kterým se říkalo skořicové hrušky a 
s jejichž chutí a šťavnatostí jsem se později již nikde nesetkal.“ 

Sudický hospodář a hostinský Viktor Ring byl podle popisu syna výrazným člověkem: „I když můj otec, který   
vyznával židovskou víru, přísně dodržoval přikázané zásady a ceremonie, tak ve styku se vzdělaným světem 
zachovával velkou toleranci. Nikdy jsem z jeho úst neslyšel nepřátelská slova vůči jinověrcům. Přátelil se jak 
s katolickým tak i evangelickým duchovenstvem a lidé si jej vážili pro jeho velkou uctivost a dobrotu srdce. Když pak 
zemřel, celá obec jej oplakávala a vyprovázela na jeho poslední cestě (M. Ring: Erinnerungen, Berlin 1898).  

Tento, z Polska pocházející, všemi vážený majitel krčmy musel být zajímavou osobností, když do okruhu jeho 
známých náleželi mimo jiné pruský ministr hrabě Haugwitz, kníže Felix Lichnowský a baron von Rotschild, se kterými 
se stýkal a kteří jej navštěvovali v Sudicích. 
O nájemních vztazích a úpadku arendy se dočtete v dalším čísle zpravodaje.    - oú - 

 

 
Irsko – Smaragdový ostrov očima účastníků studijní cesty 

 

 
 
37 zástupců obcí a měst Hlučínska se zúčast- 

nilo ve dnech 12. – 19.9.2007 vzdělávací studijní cesty 
do Irska. Této cesty se zúčastnil i zástupce obce Sudice 
starosta Petr Halfar. Cílem cesty bylo seznámit se se 
životem Irů, jejich ekonomikou, turistickým ruchem, péčí 
o životní prostředí, jak využívají dotace EU a proč je 
Irsko ,,Tygrem Evropy“. V dalších řádcích se Vám 
pokusíme popsat naše dojmy a poznatky ze vzdělávací 
studijní cesty po Irsku.    

 
Irsko, zvané též Zelený či Smaragdový 

ostrov obývá asi 5 milionů obyvatel (v posledních 
letech jim stoupla porodnost na 1,9 dětí/žena), hlavním 
městem je Dublin. 
Název Zelený nebo též Smaragdový ostrov vznikl 
především proto, že Irsko má krásně zelenou trávu 
(vlivem přímořského počasí, jehož teplota nespadne 

pod nulu a častých dešťů – prší víc jak 250 dnů v roce) a spoustu další zeleně (keře, stromy, háje, lesíky). 
 Irsko prošlo zajímavou historií. Irové museli neustále bojovat o svoji svobodu a přestože žili řadu století pod 
cizími nadvládami (Vikingové, Normané, angličtí králové), nikdy neztratili svoji identitu, na kterou jsou patřičně pyšní. 
Irové jsou hrdí na svůj původ a vždy, když se hrají mezistátní zápasy v kopané, popř. v ragby, oblékají se do zelených 
dresů a vyvěšují státní vlajky. Vlajky, vlaječky, fáborky v barvách svého mužstva Irové vyvěšují i při významných 
derby zápasech a tak snadno poznáte, ve kterém domě bydlí příznivec toho, či onoho týmu. K fandění přispívá i 
církev (Irsko je silně katolickou zemí) a pozvánky na zápasy můžete vidět na nástěnce v kostele nebo na velkém 
billboardu přímo u vchodu do kostela. 
 Irsko se člení na tři provincie (čtvrtá bývalá provincie je Severní Irsko) a 26 hrabství, pak již jsou úřady 
v jednotlivých městech. Do 70. let minulého (20.) století bylo Irsko velmi chudou zemí, kde se lidé živili především 
zemědělstvím a rybářstvím. 
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Vstupem Irska do Evropské unie (1973) se otevřely dveře investorům ze zahraničí, především USA. Dnes zde mají 
sídla největší světové firmy, zaměstnávající především Iry. I proto muselo Irsko během 80. a 90. let se věnovat 
pozvednutí vzdělání v Irsku. A to se jim podařilo, především ve spolupráci s církví. Řada škol je vybudována přímo u 
kostelů a jsou i církevní. 

V Irsku je asi 4 % nezaměstnanost. Také u nich někteří lidé nechtějí pracovat, protože jim vyhovuje výše 
sociálních dávek. Vláda však uvažuje (stejně jako u nás) o zpřísnění podmínek podpory v nezaměstnanosti. Nízká 
nezaměstnanost, ekonomický rozmach firem způsobuje nedostatek pracovních sil především v oblasti služeb 
(restaurace, hotely, obchody, doprava) a ve stavebnictví. A tak zde získávají svá nová zaměstnání především Poláci 
(těch je v Irsku až 200 000!), ale také Češi a Slováci. Přítomnost Poláků lze vidět především ve velkých městech, kde 
mají i své obchody s polskými názvy a v kostelech jsou slouženy polské mše i 2x týdně. 

 
A  jak žijí obyčejní Irové? 
Hrubý průměrný výdělek v Irsku je 3 000,- EUR měsíčně (průmysl). Okolo 5 000,- EUR mají např. lékaři. Minimální 
mzda je 8,65 EUR/hod. Z nižších příjmů platí Irové 20 % daň (u ročního příjmu do cca 33 000 EUR), popř. 40 % 
(příjmy vyšší jak 33 000 EUR/ročně). Na zdravotní pojištění přispívají podle výše příjmů 2 % z ročního platu, 
nezaměstnaní neplatí nic (platí za ně stát). Lidé si mohou připlatit nadstandardní péči. Výše důchodu se pohybuje 
okolo 800,- EUR měsíčně, k tomu může důchodce ještě získat příspěvek na důchod od bývalého zaměstnavatele a 
dále důchod z důchodového připojištění.  
Náklady na pořízení domu se pohybují okolo 33 000,- EUR a bytu asi 23 000,- EUR. Vyřízení stavebního povolení je 
stejně náročný proces jako u nás! Na pořízení domu či bytu si mohou vzít úvěr, někteří však mají problém se 
splácením. Náklady na vytápění domu (topí se olejem, plynem, elektřinou, popř. rašelinovými briketami) se pohybují 
okolo 1 000,- EUR/rok. Náklady  za likvidaci odpadů jsou asi 200,- EUR/rok a v Irsku začali více třídit odpady teprve 
asi před třemi lety. Irové jsou schopni ušetřit ze svého platu ¼ až ½.  
Pobyt seniorů v domově důchodců je drahý, na měsíční pobyt padne celý důchod i část úspor.  
Měsíční pronájem bytu se pohybuje od 300,- EUR/měsíc v malých městech až po 1 000,- EUR  
ve velkých městech.  
 
Školství  
4-5leté děti procházejí přípravou na školu ve školkách. Základní školy jsou pro děti 6-12 leté. Od 12 let přecházejí na 
šestileté střední školy, na kterých po třech letech dělají zkoušky, na základě kterých se pak věnují předmětům, ve 
kterých jsou výborní (technika, umění, jazyky,...).  
Střední školy ukončují zkouškou (maturitou ) a podle počtu získaných bodů se pak mohou ucházet o určité studium 
na vysokých školách. Privátních škol je v Irsku velmi málo. Školy jsou státní a často s úzkou vazbou na církev. U 
každé školy jsou travnatá hřiště na fotbal, rugby, galský fotbal. Školné se v Irsku neplatí, rodiče však kupují dětem 
učebnice, pomůcky i školní uniformy. Školní uniformy jsou pro každou školu specifické, každá škola má jiné barvy a 
vždy je na  uniformě nápis školy. Uniformy jsou jak pro teplejší, tak i pro chladnější počasí. V Irsku byly zrušeny 
malotřídní školy (jsou neekonomické) a děti jsou sváženy školními autobusy, na které přispívají rodiče, stát i 
samospráva. 
 
Hasiči  
Ve velkých městech fungují profesionální sbory, v malých městech jsou stejně jako u nás dobrovolní hasiči. 
 
Volný čas  
Irové tráví návštěvou různých klubů, v poslední době si oblíbili fittnescentra a golf (golfových hřišť je v Irsku hodně 
(300), vlastní je obce, soukromé osoby i firmy pro relaxaci svých zaměstnanců). Večery tráví Irové často  ve svých 
hospodách – pubech, kde konzumují své poměrně dobré irské pivo Guiness. Na dovolenou jezdí nejraději do 
Španělska, aby si užili teplého počasí. Velmi si také oblíbili krátkodobé víkendové návštěvy i naší Prahy. 
Na podporu podnikání mají založené hospodářské komory, každý měsíc se scházejí zástupci podnikatelů, komory i 
hrabství, aby se vzájemně informovali, popř. aby se i poradili, co prosadit v EU ve prospěch irských podnikatelů. 
 
KTERÁ MĚSTA A VÝZNAMNÁ MÍSTA JSME V IRSKU NAVŠTÍVILI? 
 
Město Cork,  
- druhé největší město Irska, do kterého jsme přiletěli z Katowic, setkali jsme zástupci Euro institutu, který sdružuje na 
900 podnikatelů a pomáhá mj. prosazovat zájmy podnikatelů v Bruselu,  prohlédli jsme si město, včetně starého 
přístavu poslední den návštěvy Irska. 
          Pokračování na str. 7 



Sudický zpravodaj             Str. 7 
 
Pokračování ze str. 6 
 
- město kontrastů – malebné domy, malé obchůdky, tržnice s rybami, přístav s velkými loděmi, působí trošku 
„ušmudlaně“. 
Město Killarney  
– městečko s malebným centrem a krásnými irskými hospůdkami, nedaleko se nachází národní park a přírodní 
jezera. 
Poloostrov Dingle, město Dingle  
– nádherná krajina u  Atlantského oceánu, nedaleko jsou písčité pláže, Dingle je známým rybářským městem a na 
poloostrově Gingle je nejzápadnější část Irska. 
Dunbeg Fort  
– zbytky opevnění starých Irů (kamenné muzeum) nad útesy padajících do Atlantského oceánu. 
Město Limerik 
– návštěva hradu Bunratty a národopisného parku Folk Park s replikami typických starých domů shannonského 
regionu (podobný jako v Rožnově p. Radhoštěm). Setkání se zástupci Shannon Development Tourism Divosion, 
beseda o podpoře turistického ruchu, o životě v Limeriku. 
Moherské útesy (Cliffs of Moher)  
– tyčí se z oceánu do výšky 213 m, nádherné útesy, nově vybudované turistické centrum. 
Tullamore  
– muzeum výroby nejznámější irské whisky (dnes se již vyrábí v Corku) 
Newgrange  
– masivní neolitická hrobka, vypadá jako uměle vytvořený kopec, doplněná menšími hrobkami, místo pro Iry velmi 
důležité z hlediska jejich historie, byly zde nalezeny ostatky původních obyvatel, místo bývalých náboženských 
obřadů. Velmi pěkně zpracované turistické místo! 
Dublin  
– hlavní město Irska, typické gregoriánské stavby (z červených cihel), kostel sv. Patrika, pěkná pěší zóna, české 
restaurace s českými pivy i jídly. 
Město Cashel  
– na vápencovém kopci jsou majestátní ruiny hradu a opatství, výrazná připomínka historie Irska. 
Městečko Killaloe  
– říční sportovní kanál – ukázka propojení (partnerství) soukromých firem, samosprávy, turistických center při 
vybudování centra vodních sportů, u kterého vznikly i cyklostezky i irské puby. 
 
Zástavba rodinnými domy v Irsku: 
- mimo města je rozptýlená, což vyplývá z tradice (dům a kolem něho pole, pastviny), děti obnovují domy svých 
rodičů, modernizují je, 
- další nové domy se staví ve skupinách, jako řadové domy či domy stejného typu (v zástavbě jsou vidět jen 3-5 
různých typů domků!), 
  - domy v menších skupinkách mají vybudovanou společnou čistírnu odpadních vod, samostatné domy mohou mít 
čističku, septik či vsakování, 
- topí se olejem, plynem, elektřinou i rašelinou (rašelinové brikety jsou vhodné do krbů), 
- hlavní stavební materiál je kámen, kterého je v Irsku dostatek, nové domy se staví také z betonových bloků, 
- u domků v zahradách jsou často  fotbalové branky s prodlouženími tyčemi (na národní irský sport  Galský fotbal – 
něco mezi rugby a fotbalem) nebo trampolíny, 
- dětské prolézačky jsou výjimečné, jen na některých zahradách, 
- domky jsou nižší, často bez využití půdních prostor a bez střešních oken nebo jsou dvoupodlažní s využitích vikýřů     
pro osvětlení místností, 
- domy jsou většinou nezateplené (teplota v Irsku neklesá pod bod mrazu), 
- nové domky mají pestřejší fasády, ve staré zástavbě jsou domy většinou nízké, kamenné, šedivé, 
- na zahradách pěstují fuchsie i palmy. 
Zemědělství  
– Irsko je hodně kamenité, převažují pastviny a chov ovcí (9 mil. kusů), krav a koní, 
- nejsou zde tak velké lány jako u nás, jednotlivá pole a políčka jsou oddělena mezí často vybudovanou z násypu 
kamení, z keřů i stromů, 
- z rostlinné výroby převažuje pěstování brambor (nejčastější jídlo Irů), kukuřice a z obilí především ječmen (výroba 
piva). 
Doprava  
– auta parkují na pozemcích vlastníků rodinných domů, v rozptýlené zástavbě nejsou chodníky  
a rychlost vozidel se může pohybovat  až 80 km/hod., 
- cesty mimo hlavní trasy jsou úzké, neminou se zde dva autobusy a jsou hrbolaté,  Pokračování na str. 8 
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- kruhová křižovatka je v malých městech nebo u obchodních domů vyznačena jen bílým kolečkem o průměru 3–5 m, 
- v některých menších městech jsou světelné křižovatky  řízené tak, že všechna vozidel mají červenou, chodci mají 
zelenou  a ti přecházejí i napříč křižovatkou, 
- přechodů pro chodce je zde výrazně méně než u nás, jsou především v křižovatkách a jsou vyznačeny dvěma bílými 
čarami vzdálenými od sebe 1 – 1,5m, 
- kolem cest nebyly žádné reklamní billboardy. 
 
Poznatky ze setkání se zástupci turistických a evropských organizací 
a) Organizace Shannon Development, Tourism Division v Limeriku  
(organizace vznikla díky dohodě podnikatelů, samosprávy, státní správy, informačních center – má za úkol 
pozvednout region v oblasti turistického ruchu, snížení zaměstnanosti,.....).  
Organizace vznikla v době, kdy v Limeriku a okolí byla větší nezaměstnanost v důsledku omezení těžby rašeliny a 
Irové tak museli řešit jak nezaměstnanost, problémy rodin bez práce, tak i zvýšenou kriminalitou. 
- cizí investory zajímala vzdělanost lidí a také shodnost jazyka (především u investorů z USA), 
- ve vzdělanosti udělali obrovský krok kupředu, ale stejně jako u nás zapomněli na dělnické profese (všichni chtěli být 
právníky, lékaři,......), proto motivují mladé lidi smlouvami, stipendií pro práci v určité firmě, atd., 
- v Irsku sponzorují školáky ze slabých sociálních rodin, aby mohli studovat a žili tak lépe, než jejich rodiče, pracují 
s rodiči, aby podporovali své děti, 
- občané chtějí, aby jejich děti žily v bezpečí a měli patřičné vzdělání, 
- organizace se snaží o partnerství – což je sice jednoduché slovo, ale velmi těžce se realizuje,  
tj. o propojení všech složek – stát, region,  samospráva, podnikatelé, občané, 
- snaží se také zapojovat především mladé lidi, kteří přicházejí s nápady, stejně jako s nimi přicházejí i podnikatelé, 
samospráva, atd., 
- ekonomika roste i díky zavádění nových technologií – informační technologie, rozvoj bankovnictví, farmacie, 
automobilového průmyslu, finančních společností, 
- některé trendy vývoje navrhuje a podporuje stát, většinu nových myšlenek navrhuje a realizuje region a lidé v něm 
(pro nový trend je těžké se rozhodnout, protože nikdy není jasné dopředu, zda nová technologie během pár let 
nezkrachuje), 
- mají problémy s kriminalitou (důsledek větší nezaměstnanosti, styl život mladých), především s drogami, proto 
připravují speciální  programy pro mladé lidi, aby je odpoutali od drog, 
- ví, že vyšší nezaměstnanost zvyšuje i kriminalitu (nyní mají nezaměstnanost asi 4 %), 
- řešili také problémy se sociálně slabými rodinami, které žily ve špatných podmínkách ve velkých blocích (domech). 
Staré domy zbourali a postavili menší domy a rozdělili velkou skupinu lidí do několika menších, od sebe trošku 
vzdálených míst, kde lidé mají kromě nových bytů i pěknou zeleň, hřiště a pro danou oblast je přidělen jeden policista, 
kterého tak lidé dobře znají a on zná je. 
Díky vzájemné spolupráci a podpoře regionu navštíví region Shannon přes 420 000 návštěvníků ročně. 

 
Euroinstitut v Corku 
- sdružuje podnikatele z Corku a okolí (na 900), 
- pomáhá připravovat projekty pro podnikatele i pro čerpání dotací z EU, 
- realizuje propagaci podnikání regionu (představili nám krátký šot o podnikání i dalších zajímavostech v Corku), 
- pomáhá prosazovat zájmy podnikatelů v EU, 
- s přípravou i realizací projektů dotovaných z EU mají obrovské množství práce, i oni se potýkají s velkou byrokracií 
při podávání žádostí o dotace. 
 
Další poznatky o Irsku: 
Irsko je krásnou malebnou zemí plné zeleně, stromů, kamení, zajímavých památek, poměrně srdečných lidí, 
s rozvinutou ekonomikou a výborně zpracovanou podporou turistického ruchu.  
- Irové jsou hrdý národ, pyšní na svůj původ, milující národní sporty – fotbal, rugby, hurling (rychlá varianta pozemní 
hokeje), galský fotbal (zahrnuje prvky fotbalu a rugby). Pravděpodobně nemají rádi cyklistiku, protože cyklisty jsme 
téměř neviděli. 
- Irové milují také své puby (hospůdky), bohužel, často nezvládají popíjení piva i alkoholu 
Ve větších městech jsme i odpoledne viděli řadu opilých především mladých lidí. Také v Irsku není nouze o žebráky, 
které potkáte na každé rušnější ulici ve větších městech. 
V Irsku je velký stavební boom, staví se nové domky, obchody, nové firmy, cesty (i dálnice). Železniční doprava zde 
není příliš rozšířená (jen asi 3 000 km železnic, v ČR je 9 500 km), během pobytu jsme nenarazili na elektrifikované 
tratě, také dálnic není v Irsku moc. 
           Pokračování na str. 9 
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Pokračování ze str. 8 
 
V Irsku jsme viděli málo volně žijících zvířat (možná důsledek valů na mezích), za celý týden jsme snad viděli jen tři 
dravé ptáky, jinak je zde plno havranů, kavek, u oceánu racků. Ze stromů převažují listnaté stromy, k vidění jsou také 
palmy, borovice typické pro středomoří a nádherné pásy fuchsií. 
 

Památky 
V Irsku jsou jiné než u nás. Hrady, zámky, kostely, 
kláštery jsou vybudovány převážné z kamene  
a přestože jsou to často ruiny, jsou hojně navštěvovány. 
Přístup Irů k památkám je jiný, než u nás. V ČR při 
rekonstrukci památek musí vše ladit s dobovými prvky, 
tady jsme měli možnost se setkat v nádherném starém 
objektu i s hliníkovými dveřmi, které působily na nás jako 
„pěst na oko“. Také péče o zachování některých 
památek je jiná, např. v klášteru v městě Cashel jsou 
krásné zbytky fresek na stropě, ale přes střechu prší a 
fresky mizí. U každé památky však mají dobře 
zpracovaný servis – infocentrum, prodejny, restaurace, 
parkoviště, atd.  
Irové komerčně využijí vše, např. přímo v kostele sv. 
Patrika v Dublinu, v jeho zadní části, zřídili prodejnu 
s fotkami, tretkami a turistickými materiály. 
 

 
Závěr aneb z čeho se poučit v Irsku 

1. Národní hrdost – my Češi jsme za Iry velmi pozadu, chybí nám sounáležitost s našimi státními symboly, 
s Českou republikou, regionem, obcí. 

2. Členění polí, meze – meze v podobě remízek, pásů keřů, přispívají k rozdělení krajiny, omezení záplav 
z přívalových dešťů a mohly by přispět i k dalšímu rozšíření drobné zvěře. 

3. Promyšlená podpora turistického ruchu – velké partnerství – stát, region, samospráva, podnikatelé, 
občané, promyšlená a důsledná realizace komplexních služeb pro turisty (infocentra, propagace, obchod, 
parkoviště, restaurace, ubytování). 

4. Podpora podnikání – organizace sdružující podnikatele hájí důsledně zájmy podnikatelů především směrem 
k EU 

5. Spolupráce církve se samosprávou, regionem – financování církevních památek, kostelů, vzájemná 
podpora aktivit (propagace akcí) 

6. Zapojení široké veřejnosti a především mladých do rozvoje obcí, regionu – veřejnost  
i mladí lidé mohou přinést nové zajímavé nápady a trendy vývoje 

 
Poznámka na závěr 
Přestože Irsko je zajímavou zemí a udělalo obrovský skok ve svém vývoji od 70. let 20. století, není mezi námi a 
Irskem velký rozdíl. Ano, ekonomika a díky ekonomiky i životní úrovni (vyšší platy), jsou rozvinutější o něco více než u 
nás, ale např. infrastruktura v obcích na Hlučínsku je často na lepší úrovni než v Irsku, stejně tak i celkový vzhled 
obcí. 
Stačí opravdu využít zkušenosti, které se osvědčily při  rozvoji Irska a  více podpořit vzájemné partnerství. 
O něm většinou jen mluvíme. A to je ta naše největší chyba. (SOH) 
 
Pro výpis z Obchodního rejstříku, Katastru nemovitostí a Živnostenského rejstříku v roce 
2008 na Obecní úřad Sudice  
 
Vláda svým usnesením z října tohoto roku schválila poskytnutí příspěvku na zřízení pracoviště Czech POINT pro 
vybrané obce. Czech POINT je asistované místo pro komunikaci občana s veřejnou správou. Obec Sudice je mezi 
nimi. Co to pro obec znamená a co to bude znamenat pro občana? Obec obdrží neinvestiční účelovou dotaci pro 
zabezpečení technických podmínek provozovatelů kontaktních míst veřejné správy Czech POINT  a bude poskytovat 
veřejnosti služby pořizování ověřených výstupů z informačních systémů veřejné správy a to výstupy z Obchodního 
rejstříku, Katastru nemovitostí a Živnostenského rejstříku. Pro příští rok se připravuje rozšíření o výpis z Rejstříku 
trestů.  
Zapojení do projektu bude nějaký den trvat a o zahájení projektu v roce 2008 budete včas informováni !!!
             - oú - 
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Okénko naší Základní školy a Mateřské školy Sudice 

 
 
„Olympijské hry SUDICE 2007" 
 
17.10.2007 se uskutečnila v sudické ZŠ skvělá 
akce, kterou připravila studentka Pedagogické 
fakulty Ostravské univerzity a současná 
praktikantka na škole - slečna Maruška Slaná - 
pod vedením uvádějící učitelky Petry Lasákové. 
Byly to "Olympijské hry SUDICE 2007". 
Průběh her měl všechny náležitosti jako 
skutečné OH: např. nástup, slib sportovců i 
rozhodčích, přinesení „živého“ ohně z místa 
prvních OH z Athén, dobové oblečení sportovců, 
hymna OH, vypuštění holubic … Však se 
můžete na některé pěkné snímky z akce podívat 
internetových  stránkách školy v sekci školní rok 
2007/2008  na adrese  www.zs.sudice.indos.cz  
 
 

 

������������������������������������������� 
Zahájení adventu  
 
V neděli 2.12.2007 se uskutečnila jako každoročně 
velmi pěkná akce k zahájení adventu a předvánočního 
času. Ve zcela zaplněné hale Základní školy nejdříve 
přítomní shlédli vystoupení žáků naší školy. Kromě 
písniček a básní žáci předvedli velice zdařilé scénky - 
ti mladší scénku „Jak se vánočka nechala pojistit 
proti připálení „ a žáci 8. třídy vystoupili                    
s „Polednicí“ v moderním pojetí. Po vystoupení si 
mohli všichni přítomní vyzkoušet různé techniky 
výroby některých vánočních výrobků pod vedením 
zkušených „lektorů“ v připravených „dílnách“ 
s dostatkem různého materiálu.  
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Problémy s kvalitou pitné vody přetrvávají 
Na základě opakované stížnosti obce Sudice na kvalitu dodávek pitné vody v naší obci, jsme dostali sdělení, že se jedná o 
složitější problém. Závady v kvalitě pitné vody jsou podle sdělení SmVaK a.s. Ostrava senzorického charakteru a jsou způsobeny 
srážením uhličitanu vápenatého (vodního kamene), který je v přirozené formě obsažen v jímané podzemní vodě místního zdroje 
Strahovice. Vlivem technologie úpravy vody, cílem, které je odstranit nežádoucí vysoký obsah železa a manganu dochází 
k tomuto doprovodnému jevu. Nejedná se o závadu, která by měla vliv na zdraví odběratelů, ale jsou si vědomi komplikací, které 
tento jev způsobuje na zařízeních rozvodu pitné vody. V květnu letošního roku provedli úpravy technologického vystrojení na ÚV 
Strahovice a vodojemu Rohov, cílem kterých bylo zamezení provzdušnění vody, vlivem kterého by mohlo docházet k dalšímu 
odvětrávání oxidu uhličitého a tím pádem dalšího srážení pevných látek. Na základě četných stížností občanů však je zřejmé, že 
tento problém nebyl vyřešen k úplné spokojenosti odběratelů. Pro návrh a realizaci dalších vhodných opatření, tentokrát již 
náročnějšího rázu je problém řešen technologem vodovodních sítí. Dne 30.10.2007 bylo provedeno mimořádné vyčištění 
vodojemu Rohov, v rámci kterého byl prověřen tento objekt z pohledu prověření příčiny výskytu pevných částic. Dále byl 
proveden odběr série vzorků kvality vody od úpravny vody až ke konečným odběratelům v obci Sudice a Rohov za účelem určení 
problematických úseků. V uvedený den se konala i osobní schůzka zástupců SmVaK Ostrava a.s. na Obecním úřadě v Sudicích, 
kde technolog vysvětloval příčiny problému a možné směry řešení. 
V návaznosti na tuto schůzku se zástupci SmVaK Ostrava a.s. v záležitosti senzorických závad dodávané pitné vody (vylučování 
sraženin vápenatých a hořečnatých solí) nám podali další informace o přijatých opatřeních. Bylo provedeno odkalení 
vodovodních řadů. Mimo harmonogram byly důkladně vyčištěny obě komory vodojemu Rohov a provedeny úpravy v tomto 
vodojemu, které zamezí výskytu zón stagnace vody a výrazně zkrátí dobu zdržení vody ve vodovodní síti na cestě z úpravny vody 
Strahovice až ke konečnému spotřebiteli. Tyto opatření byly realizovány a uvedeny do provozu dne 14.11.2007 a jejich účinnost 
budeme sledovat ve dvoutýdenních cyklech. 
K závěru, že příčinou stávajícího stavu může být delší doba zdržení, dospěli na základě provedených analýz odebraných vzorků 
po trase zásobování. Toto vzorkování mimo jiné potvrdilo, že pitná voda jak na výstupu z úpravny vody, tak po trase k odběrateli 
splňuje zákonné požadavky na jakost pitné vody.  
Věříme, že přijatá opatření vyřeší předmětný problém ke spokojenosti všech spotřebitelů. O dalších zjištěních nás bude SmVaK 
Ostrava a.s. informovat a my prostřednictvím zpravodaje budeme informovat vás, spotřebitele.    -oú- 
 
Jak je to s napojením občanů Sudic na kanalizační řad? 
 
V minulých letech byla v naší obci vybudována čistírna odpadních vod a nová kanalizace na splaškovou vodu. 
Postupně se jednotlivé domácnosti na tento řad napojovaly a dá se říct, že 95 % domácností své splaškové vody mají 
napojeny na splaškovou kanalizaci. Přesto i dnes jsou ještě domácnosti nenapojené, které vyzýváme, aby se jejich 
majitelé co nejdříve napojili!  
Další jsou domácnosti, které berou pitnou vodu ze své studny, splaškové vody mají na kanalizaci napojenou, ale 
nepodepsali s SmVaK a.s. Ostrava množství vypouštěn vody podle počtu obyvatel, tzv. „PAUŠÁLNÍ LISTY“ a tudíž 
splaškové vody bezplatně vypouštějí do kanalizace.  
Třetí skupinou jsou domácnosti, které berou vodu z vodovodní sítě pouze symbolicky (čtyřčlenná domácnost má 
spotřebu pouze 3 m3 vody za čtvrtletí?) a tyto domácnosti rovněž bezplatně vypouštějí splaškovou vodu. Kdo to 
zaplatí? Samozřejmě všichni ostatní občané, kteří poctivě platí podle spotřeby a kterým se to promítne do ceny 
stočného. Někdo to musí zaplatit. O těchto domácnostech máme evidenci, zatím apelujeme na ně tímto upozorněním! 
             -oú- 
 
Oznámení o změně ceny vodného a stočného od 1.1.2008  
 
Na základě usnesení představenstva akciové společnosti Severomoravské vodovody a kanalizace a.s. Ostrava byly 
schváleny nové ceny vodného a stočného s účinností od 1. ledna 2008. 
 
Voda pitná (vodné)   25,88 Kč včetně DPH 
Voda odvedená (stočné)  23,44 Kč včetně DPH 
 
Nové ceny budou uplatněny po prvním odečtu měřidel následujícím po 1. lednu 2008, popř. bude postupováno dle 
uzavřených smluvních vztahů mezi odběratelem a dodavatelem.  
           SmVaK a.s. Ostrava 
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Slovem i obrazem, co je v obci nového 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Firma Střechy Kubjatko provedla výměnu střešní krytiny, opravu komínů a hromosvodů na bytovém domě čp. 38      
na Náměstí. 
������������������������������������������� 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Firma Dominotrans Opava zrealizovala informačně orientačního značení v obci. Osloveni byli i všichni podnikatelé 
v obci a této možnosti značení využili jen někteří z nich.   
��������������������������������������������������� 

 
Po rekonstrukci chodníků a vjezdů na ulici Třebomská, 
je již ukončeno i asfaltování této státní komunikace a 
dnes je již hotový i asfaltový koberec až do Třebomi.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

MSK SÚS Opava realizovala rekonstrukci mostu přes 
bývalý mlýnský náhon na Stiborské ulici na silnici III. třídy 
v Sudicích. Nový stav je řešen zatrubněním stávajícího 
mostu.  
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Pozvánka na Vánoční koledování – 23. prosince 2007 
 
Milí spoluobčané, 
 
blíží se Vánoce, nejkrásnější svátky v roce, které znamenají pro mnohé 
rozdávání klidu, lásky a hezkých zážitků.I my se chceme letos pokusit malý 
hezký zážitek pro Vás zprostředkovat. Rádi bychom Vás proto pozvali na 
„Vánoční koledování“. Sejdeme se  23. prosince v 17.00 hodin v parku na 
Náměstí, zazpíváme si koledy, potěšíme se vánoční atmosférou a dozdobíme 
vánoční strom. Zveme proto co nejvíce sousedů, kteří by měli chuť zastavit se 
v předvánočním shonu, popovídat si u svařeného vína, zazpívat koledy a 
pomoci s výzdobou. Zdobení stromu na Náměstí má dlouholetou tradici, letos 
však chceme ke světelným ozdobám přidat i ozdůbky, které můžete vyrobit 
doma a tak se stane vánoční výzdoba dílem celé vesnice. Každá rodina může 
mít na stromě svůj výrobek a tím symbolicky spojit svá srdíčka s ostatními. 
Protože víme, že před Vánoci má každý spoustu práce, volili jsme způsob 
výzdoby tak, aby nikomu nepřidělal starosti, postačí zabalit středně velkou 
krabici  (třeba i od bot) do vánočního papíru, pak přebalit potravinářskou fólií a 

donést hotovou ozdobu s sebou.Tam bude zavěšena na vánoční strom a vy se tak stanete spolutvůrci milého dílka. 
Těšíme se na Vás na všechny, děti, rodiče, mladé i ty dříve narozené. Těšíme se na příjemné setkání a kdo s sebou 
vezme hudební nástroj, který ovládá, bude nadšeně vítán.Pro všechny bude připraveno také drobné občerstvení.  
            -organizátoři- 

 
P e č e n í    v á n o č n í c h    p e r n í č k ů 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Aby byly vánoční perníčky na vánočním stole pěkně měkké a na jazyku se rozplývaly, musejí se upéct již několik dnů 
před svátky a nechat pěkně odležet. 
Společně do pečení se pustilo 14 maminek s dětmi, které se sešly v úterý 21. listopadu 2007 ve školní kuchyni a 
společně upekly a krásně nazdobily několik krabic perníčků. Akce to byla pěkná a především záslužná, protože je 
pekly nejen pro sebe, ale i pro naše spoluobčany – důchodce, kteří se sejdou 6. prosince 2007 na slavnostním 
předvánočním setkání. Něco zbude i na vánoční koledování u vánočního stromu na Náměstí. 
 
���������������������������������������������������� 

 
 
 
 
 
 

Společenské plesy v roce 2008 U zlatého džbánu v Sudicích 
 
12.01.2008 – Společenský ples SDH Rohov 
18.01.2008 – Společenský ples SDH Sudice 
25.01.2008 – Společenský ples Sdružení STROM při ZŠ Sudice 
26.01.2008 – Dětský maškarní ples – Sdružení STROM 



Sudický zpravodaj   - Obecní úřad  informuje            Str. 14 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 



Sudický zpravodaj  - Obecní úřad informuje       Str. 15 
 

� Upozornění na ukončení platnosti občanských průkazů bez strojově čitelných údajů 
 
 V souladu s ustanovení § 24 odst. 2 zákona č. 328/1999 Sb., o občanských průkazech, ve znění pozdějších 
předpisů, a § 1 písm. c) nařízení vlády č. 612/2004 Sb., kterým se stanoví lhůty pro výměnu občanských průkazů bez 
strojově čitelných údajů, 
 

občanské průkazy vydané do 31. prosince 1998  pozbývají platnosti                       
dne 31. prosince 2007. 

 
Občané jsou povinni požádat o vydání nového občanského průkazu nejpozději do 30. listopadu 2007 (tj. l měsíc před 
skončením platnosti občanského průkazu). 
Toto ustanovení se netýká občanů narozených do 31.12.1935, pokud není v těchto občanských průkazech 
doba ukončení platnosti vyznačena konkrétním datem, tzn. mají vyznačenou platnost „bez omezení“. 
 
Za výměnu občanského průkazu bez strojově čitelných údajů se nevybírá správní poplatek. 
 
Zároveň upozorňujeme, že dle ustanovení § 16a odst. l písm. g) zákona č. 328/1999 Sb,.o občanských průkazech, ve 
znění pozdějších předpisů, se fyzická osoba dopustí přestupku tím, že v zákonem stanovené lhůtě nesplní povinnost 
provést výměnu svého občanského průkazu bez strojově čitelných údajů. Za přestupek lze uložit pokutu do 10.000,-- 
Kč. 

  
� Upozornění na povinnou výměnu řidičských průkazů     

Dnem 1.7.2005 nabývá účinnosti zákon č.229/2005 Sb., kterým se mění zákon č. 111/1994 Sb., o silniční dopravě, ve znění pozdějších 
předpisů, a zákon č.361/2000 Sb., o provozu na pozemních komunikacích a o změnách některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů. Tímto 
zákonem byly prodlouženy lhůty pro povinnou výměnu řidičských průkazů. 
 

ŘIDIČSKÉ PRŮKAZY VYDANÉ: 
 

• od 1.7.1964 do 31.12.1993 (typy CZ 1-3) - povinná výměna do 31.12.2007; 
 
• od 1.1.1994 do 31.12.2000 (typy CZ 4-5) - povinná výměna do 31.12.2010; 
 
• od 1.1.2001 do 30.4.2004 (typ CZ 6) - povinná výměna do 31.12.2013. 

Zdroj Ministerstvo dopravy ČR 
 

� Úřední doba na Městském úřadu Kravaře, odb. dopravy v době vánočních svátků  
V době od 24. prosince 2007 do 1. ledna 2008 bude odbor dopravy Městského úřadu Kravaře uzavřen. 
Ve středu dne 2. ledna 2008 bude pro občany otevřeno v době od 08.00 - 12.00 hodin a od 13.00 - 17.00 hodin 
Ve čtvrtek dne 3. ledna 2008 bude otevřeno od 08.-12.00 hodin a od 13.00 – 15.00 hodin.  
 

� Svoz směsného komunálního odpadu (popelnic) v období vánočních svátků 
Svoz směsného odpadu ze sběrných nádob (popelnic) proběhne v obci Sudice v náhradním termínu               
v sobotu 29. prosince 2007 místo svozu, který měl být v úterý 1. ledna 2008. 
 

� Změna  ordinačních hodin u MUDr. Kamila Běrského v době dovolené od 17.12.2007 do 21.12.2007 
- zastupovat bude praktická lékařka MUDr. Krista Pokludová, ambulance Chuchelná, tel. 553 650 125, denně pondělí 
až pátek od 7.00 - 12.00 hod. 
 

� Změna ordinace během vánočních svátků  2007- MUDr. Kamil Běrský 
27.12.2007, 28.12.2007, 31.12.2007 -  7.00  -  12.00 hod 
  

� Úřední doba na Obecním úřadu Sudice v době vánočních svátků 
Obecní úřad v Sudicích bude ve dnech 27.12.2007, 28.12.2007, 31.12.2007 z důvodu dovolené uzavřen. 
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S P O R T   - výsledky kopané po podzimním kole 
 
MUŽI „A“ – KOT Steel III.třída sk.A 
 
Sudice   - Kobeřice „B“  2:1 
Bohuslavice „B“ - Sudice   4:1 
Sudice   - Horní Lhota  3:0 
Bolatice „B“  - Sudice   3:0 
Sudice   - Závada   1:4 
Oldřišov „B“  - Sudice   5:0 
Sudice   -  Píšť   2:0 
Háj ve Slezsku „B“ -   Sudice   2:0 
Štěpánkovice „B“        - Sudice    oba kont. 
Sudice   - Vřesina   0:4 
 
TABULKA 
Rk.  Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav) 
 

1. Háj ve Slezsku "B" 12 9 0 3 23: 12 27 ( 9) 
 

2. Bělá 11 8 0 3 25: 14 24 ( 9) 
 

3. Bohuslavice "B" 11 7 2 2 25: 14 23 ( 2) 
 

4. Vřesina 11 6 3 2 36: 24 21 ( 3) 
 

5. Bolatice "B" 12 6 2 4 27: 13 20 ( 8) 
 

6. Chlebičov "B" 12 5 1 6 29: 27 16 ( -2) 
 

7. Oldřišov "B" 12 4 3 5 28: 23 15 ( -3) 
 

8. Píšť "B" 12 4 2 6 21: 25 14 ( -4) 
 

9. Závada 12 4 0 8 20: 38 12 ( -6) 
 

10. Štěpánkovice "B" 11 3 2 6 15: 20 11 ( -4) 
 

11. Kobeřice "B" 11 2 4 5 16: 20 10 ( -8) 
 

12. Horní Lhota 11 3 1 7 16: 30 10 ( -8) 
 

13. Sudice 12 3 0 9 9: 36 9 ( -9) 

 
 
MUŽI „B“ – Kašpárkova pizza IV.třída sk.A 
 
Sudice „B“  - Chuchelná „B“ 4:4 
Malé Hoštice „B“ - Sudice „B“  4:1 
Hrabyně  - Sudice „B“  2:0 
Sudice „B“  - Služovice „B“  3:0 kont. 
Strahovice „B“ - Sudice „B“  5:0 
Sudice „B“  - Rohov   0:2 
Dobroslavice  - Sudice „B“  4:0 
Hněvošice „B“ - Sudice „B“  2:0 
Sudice „B“  - Kozmice „B“  1:1 
Budišovice  - Sudice „B“  2:0 
Sudice „B“  - ROBOT Opava 1:1 
 
         Pokračování na str. 17 
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Pokračování ze str. 17 
 
 TABULKA 
Rk.  Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav) 
 

1. Strahovice "B" 12 8 2 2 32: 12 26 ( 5) 
 

2. Budišovice 11 8 1 2 25: 11 25 ( 13) 
 

3. Dobroslavice 11 8 0 3 27: 14 24 ( 6) 
 

4. Darkovice "B" 11 7 1 3 31: 17 22 ( 7) 
 

5. ROBOT Opava 12 7 1 4 30: 21 22 ( -2) 
 

6. Malé Hoštice "B" 12 7 1 4 20: 21 22 ( 4) 
 

7. Hrabyně 12 5 2 5 23: 24 17 ( -4) 
 

8. Chuchelná "B" 11 4 2 5 30: 28 14 ( -4) 
 

9. Hněvošice "B" 11 3 2 6 21: 28 11 ( -7) 
 

10. Služovice "B" 12 2 3 7 15: 30 9 ( -3) 
 

11. Kozmice "B" 12 2 2 8 23: 37 8 (-10) 
 

12. Rohov 12 2 2 8 18: 35 8 ( -7) 
 

13. Sudice "B" 11 1 3 7 10: 27 6 ( -9) 

 
   
Okresní soutěž mladší žáci - 1+7 
 
Chvalíkovice   - Sudice   2:6 
Sudice   - Litultovice  0:5 
Malé Hoštice  - Sudice                      16:1 
Sudice   - Strahovice  1:9 
Háj ve Slezsku - Sudice              14:1 
Sudice   - Mokré Lazce  4:2 
Radkov  - Sudice   3:5 
Sudice   - Otice   1:11 
Chvalíkovice  - Sudice   2:6 
 
 
TABULKA 
Rk.  Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav) 
 

1. Strahovice 8 8 0 0 69: 6 24 ( 15) 
 

2. Litultovice 8 7 0 1 32: 7 21 ( 9) 
 

3. Malé Hoštice 8 6 0 2 63: 14 18 ( 3) 
 

4. Otice 8 5 0 3 63: 24 15 ( 3) 
 

5. Háj ve Slezsku 8 4 0 4 34: 27 12 ( 3) 
 

6. Sudice 8 3 0 5 19: 62 9 ( -3) 
 

7. Chvalíkovice 8 1 1 6 18: 47 4 (-11) 
 

8. Mokré Lazce 8 1 1 6 12: 56 4 ( -5) 
 

9. Radkov 8 0 0 8 9: 76 0 (-15) 
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První myslivecký hon Mysliveckého sdružení Sudice 
 



Myslivost, to nejsou jen hony a střelba zvěře, ale 
především starost a péče o ni. Zvláště, když 
nastane  extrémní zimní počasí, kdy počasí trápí 
nejen lidi, ale také zvířata, která se mnohdy pro 
množství sněhu nedostanou k přirozené potravě. 
Potom je zvěř odkázána zcela na pomoc lidí. 
Myslivci tím, že o zvěř pečují, dodržují také své 
tradice, zvyky a pověry, a tím i vlastní životní styl. 
Není jim zatěžko brzy ráno vstát a jít  do přírody 
na čekanou nebo dlouho do noci čekat na zvěř a 
pozorovat ji. Provádějí výsadbu stromků, na 
mysliveckých políčkách pěstují obilniny, které pak 
v zimě dávají pod zásypy a pod krmelce zvěři a 
tak ji přikrmují, když je potřeba. Myslivecký hon, to 
je již výsledek jejich celoroční péče o zvěř.  
Ten první se letos uskutečnil v sobotu 10. 
listopadu 2007. I když se počasí moc nevydařilo, 
protože na hon je nejlepší tvrdá půda pod 
nohama, dal myslivecký hospodář Ing. Emil 
Josefus, jako vedoucí honu, pokyny myslivcům 

k zahájení a průběhu honu. Podle starých mysliveckých tradic, které ctí i sudičtí myslivci, provedli po skončení honu 
výřad ulovené zvěře. Celkem ulovili 3 zajíce, 14 kohoutů, jeden pár kačen a 1 slípku 
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Podzimní ráno 
  
Krajino, krásko proměnlivá, 
jak jsi se dneska vyspala, 
že sis své vrásky pudrovala 
jinovatkou doběla? 
   
Krajino, krásko proměnlivá, 
jakou máš dneska náladu? 
Že sis své rty přibarvila 
zářivou barvou ze šípků. 
  
Krajino, krásko proměnlivá 
snad se dnes zlobíš na sebe, 
že jsi se ráno přioděla  
jen do hnědé a do šedé? 
  
Krajino, krásko rozespalá, 
máš oči stále plné snů, 
snad proto sis připevnila, 
sněhovou vločku do vlasů.  
  
Krajino, krásko unavená, 
chtěla bys ještě tolik snít 
a na tvé tělo rozjizvené, 
právě se snesl první sníh. 
 

Sudický autor pod zn. BREMI 

 



Sportovní akce TJ Sokol Sudice vSportovní akce TJ Sokol Sudice vSportovní akce TJ Sokol Sudice vSportovní akce TJ Sokol Sudice v    závěru roku 2007závěru roku 2007závěru roku 2007závěru roku 2007    
 
Tradiční předsilvestrovský zápas a bruslení v kravařské Buly Aréně se 
posouvá do nového termínu: 
Neděle 23.12. 20.15 – 21.15 hod. BRUSLENÍ (ženy a mládež) 
                       21.15 – 22.45 hod. HOKEJ 

 
Pondělí 31.12.2007 - 10.00 hod.  
TRADIČNÍ SILVESTROVSKÁ OKOPÁVANÁ  
 
                    (ženatí proti svobodným) na hřišti TJ  
 
    Výbor TJ Sokol Sudice přeje všem spoluobčanům klidné prožití    
    vánočních svátků, v novém roce 2008 pak hodně zdraví a sportovcům  
   sportovního štěstí.  
 

 

Z naší farnosti 

 
Biřmování v roce 2008 – bude se konat v neděli 26. října 2008 v kostele sv. Jana Křtitele v Sudicích 

 
Bohoslužby o Vánocích v kostele sv. Jana Křtitele v Sudicích  
Štědrý večer      – 21.00 hodin 

1. svátek vánoční   - 10.00 hodin 

2. svátek vánoční   - 08.30 hodin 

31.12.2007 (Silvestr)   - 17.00 hodin 
01.01.2008 Nový rok   - 08.30 hodin 
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Krásné prožití vánočních svátků, hodně Krásné prožití vánočních svátků, hodně Krásné prožití vánočních svátků, hodně Krásné prožití vánočních svátků, hodně 
zdraví a Božího požehnání vzdraví a Božího požehnání vzdraví a Božího požehnání vzdraví a Božího požehnání v    novém roce novém roce novém roce novém roce 
2008 2008 2008 2008 všem farníkům i občanům přeje všem farníkům i občanům přeje všem farníkům i občanům přeje všem farníkům i občanům přeje     

    

P. Lucjan Jan LasońP. Lucjan Jan LasońP. Lucjan Jan LasońP. Lucjan Jan Lasoń    

Obecního úřadu Sudice 
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Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 17490. Vydává Obecní úřad Sudice Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 17490. Vydává Obecní úřad Sudice Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 17490. Vydává Obecní úřad Sudice Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 17490. Vydává Obecní úřad Sudice 

nákladem 200 výtisků.nákladem 200 výtisků.nákladem 200 výtisků.nákladem 200 výtisků.    

Chcete inzerovat v našem 
zpravodaji? 
Příspěvky do Sudického zpravodaje 
přijímáme na OÚ v Sudicích. 
Ceník inzerce 
Velikost cena 
A4  500,00 Kč 
A5  250,00 Kč 
A6  125,00 Kč 
A7    65,00 Kč 

Chcete se podělit o Vaše zážitky, máte něco na srdci, chcete někomu poděkovat … ?  Vaše příspěvky 
můžete poslat  e-mailem na adresu www. vavrova@obec-sudice.cz, zaslat poštou na adresu Obecní 
úřad Sudice, nám. P. Arnošta Jureczky 13, 747 25  Sudice nebo donést osobně nebo vhodit do 
připravené urny v prodejně TEMPO v Sudicích. Značka: ZPRAVODAJ 

LANEX a.s. Bolatice hledá ÚČETNÍ do finanční účtárny 
Požadujeme: 
- středoškolské vzdělání ekonomického směru 
- znalost podvojného účetnictví 
- min. 1 rok praxe v oblasti účetnictví 
Nástup možný ihned. 
Zájemci můžou své životopisy zasílat do 14.12.2007 na e-mailovou 
adresu: personalistika@lanex.cz, případně se kontaktovat na tel. 
čísle 553751219. 
Dále přijme do pracovního poměru muže do nepřetržitého provozu 
chemické linky. Vyučené nejlépe v oboru strojním nebo 
elektrotechnickém. 
Nástup možný ihned. Bližší informace podá personální úsek, tel. 
553751266. 


